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Nyomtatott és online sajtó 
 

 

Orbán Viktor: a magyaroknak fontos, hogy Kína szorgalmazza a békét 
2024. július 8. – MTI, Hirado.hu, HírTV, Mandiner, Demokrata, Teol.hu 

A magyaroknak fontos, hogy Kína szorgalmazza a békét a világban - jelentette ki Orbán Viktor 

miniszterelnök hétfőn Pekingben, ahol Hszi Csin-ping kínai elnökkel találkozott. A kormányfő 

felidézte, hogy a magyarok két és fél éve egy háború árnyékában élnek. A magyar békeszerető 

nép. Békére, egyensúlyra és harmóniára törekszik, ezért "mindig a béke oldalán vagyunk, és 

sohasem a háború oldalán" - mondta. "Számunkra nagy jelentősége van" annak, hogy Kína 

szorgalmazza: a világban ne háború, hanem béke legyen - jelentette ki. "A Magyarország 

szomszédságában zajló konfliktus esetében is nagyra értékeljük az Ön békekezdeményezését" 

- mondta Orbán Viktor, Hszi Csin-pingnek címezve szavait. Felidézte, hogy a kínai elnök két 

hónapja Magyarországra látogatott. A kormányfő történelmi jelentőségűnek nevezte az akkori 

találkozót. Hozzátette: komoly megállapodásokat kötöttek, de ami még fontosabb, több 

nemzedékre is megalapozták a két nép közötti barátságot, mert Hszi Csin-ping látogatása 

meggyőző és szívélyes volt, amely bizonyította a magyar embereknek Kína Magyarország iránti 

jóindulatát és tiszteletét. 

 

Szijjártó Péter: a magyar kormány folytatja a békemissziót 
2024. július 7. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Mandiner, PestiSrácok.hu, origo.hu, 

Kárpátalja.ma 

Európa háborúpárti politikusainak támadásai ellenére a magyar kormány folytatja a 

békemissziót - közölte Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter a Facebook-oldalán 

vasárnap közzétett videofelvételen. Vasárnap vége a magyar uniós elnökség első hetének, 

ennek során mindenki számára bebizonyosodhatott, hogy ez egy békemisszió lesz a következő 

hat hónapban - mondta a miniszter. Kiemelte: Magyarország, a magyar kormány mindent 

megtesz majd annak érdekében, hogy hozzájáruljon a szomszédban lévő háború végéhez, 

hozzájáruljon ahhoz, hogy békét teremtsen a szomszédságában, és ahhoz, hogy Európa két és 

fél év után végre ki tudjon törni a fojtogató háborús válságból. A külügyminiszter szerint az 

elmúlt egy hét arra is magyarázatot adott, hogy miért mélyül ez a háborús válság Európában. 

Európa tele van háborúpárti politikusokkal, akik mind "elő is bújtak" ezen a héten, mind meg 

is szólaltak, mind kritizálták a magyar kormányt, a magyar miniszterelnököt, amiért a békéért 

dolgozik és a béke lehetőségéről folytat egyeztetéseket - fejtette ki Szijjártó Péter. 

 

Orbán Balázs: Magyarország nem csak beszél, tenni is igyekszik a békéért 
2024. július 7. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Demokrata 

Az elmúlt két és fél évben egyre többen beszélnek a békéről, illetve annak szándékáról, ám 

eddig senki nem volt elég bátor, hogy ezért tegyen is, újraindítva a felek között a 

kommunikációs csatornákat - jelentette ki a miniszterelnök politikai igazgatója a Kossuth rádió 
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Vasárnapi újság című műsorában. Orbán Balázs kitért arra is, hogy az elmúlt két év 

megmutatta: bár a háborúban közvetlenül ketten vesznek részt, hiszen ez egy orosz-ukrán 

belső ügy, ám az, hogy a világ és ez a konfliktus jelenleg itt tart, abban sok, rajtuk kívüli félnek 

is van szerepe. Mivel ez egy globális konfliktussá szélesedő helyzet, ha valaki komolyan szeretne 

békét teremteni, annak nem csupán a háborúban álló országokkal, hanem többekkel is 

tárgyalnia, egyeztetnie kell - hangsúlyozta. Erre pedig Orbán Viktor kiválóan alkalmas, hiszen 

hazánk szinte az egyetlen olyan ország, amely a világ összes államával meg tudja találni a közös 

hangot - állapította meg a miniszterelnök politikai igazgatója. 

 

A kormányzati ciklust és a választásokat értékelték a Rákóczi Szabadegyetemen 
2024. július 5. – MTI, Magyar Nemzet, hirado.hu, Demokrata.hu   

A jelenlegi kormányzati ciklusból eltelt időszakot, a hazai önkormányzati és az európai 

parlamenti (EP-) választásokat, valamint Európa jelenlegi politikai helyzetét értékelték a 

Miniszterelnökséget vezető miniszter részvételével a Rákóczi Szabadegyetem 

panelbeszélgetésén, pénteken Sátoraljaújhelyen. Gulyás Gergely "belpolitikailag turbulens" 

időszaknak nevezte 2024 tavaszát, kiemelve, 2004 óta nem volt olyan politikai helyzet 

Magyarországon, amelyben a kormányzati ciklus felénél tartottak volna egyszerre két, nagy 

jelentőséggel bíró választást. Emlékeztetett, húsz évvel ezelőtt egy hasonlóan kiélezett 

belpolitikai helyzetben az akkori kormányzópárt, az MSZP tizenhárom százalékkal maradt alul 

a Fidesszel szemben, és ha a legutóbbi voksolásokat ennek figyelembe vételével értékelik, akkor 

jól látszik milyen nagy siker a Fidesz júniusi győzelme az EP-választáson. Egy listás választáson 

a mandátumok több mint felét megszerezni és több mandátumot begyűjteni, mint a 

vetélytársak, az egyértelműen kiemelkedő eredmény - fogalmazott a miniszter.  

 

Hankó Balázs: a világ legjobb dolga magyarnak lenni 
2024. július 6. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Demokrata, origo.hu,  

A világ legjobb dolga magyarnak lenni - mondta a kulturális és innovációs miniszter a Rákóczi 

Szabadegyetem szombati panelbeszélgetésén, Sátoraljaújhelyen. Hankó Balázs leszögezte, 

nyelvünk és kultúránk tesz minket magyarrá. Ezek folyton érő kovászként érleltek nemzetté 

minket. A folyamatosan érlelt kulturális kovásznak pedig az is a feladata, hogy következő 

nemzedékeket is hozzá érlelje a "nemzettesthez" - fogalmazott.     A miniszter azt mondta, a 

kultúra egyenes gerincet ad és határoktól függetlenül nemzetté formálja a magyarságot. Ehhez 

pedig az olyan értékőrző szervezetek, mint a Rákóczi Szövetség is hozzájárulnak - mutatott rá. 

A nemzetünknek küldetése van, ezért az az elvárás, hogy a magyar fiataloknak törekedniük kell 

arra, hogy mindig jobbnak kell lenni másoknál - emelte ki Hankó Balázs, hozzátéve, a 

minisztérium feladata az, hogy ehhez a lehetőséget biztosítsa. A miniszter célként jelölte meg, 

hogy a magyar egyetemeket a világ élmezőnyébe emeljék. 
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Panyi Miklós: a Rákóczi tábor és rendezvényei igazi nemzeti találkozási pontok 
2024. július 4. – MTI, Magyar Nemzet, hirado.hu   

A Rákóczi tábort és rendezvényeit igazi nemzeti találkozási pontoknak nevezte a 

Miniszterelnökség parlamenti és stratégiai államtitkára csütörtökön Sátoraljaújhelyen, a 

harmadik Rákóczi Szabadegyetem megnyitóján. Panyi Miklós kiemelte, a Rákóczi Szövetség 

által életre hívott események, amelyeken minden nyáron több mint tízezer Kárpát-medencei 

és a nagyvilágban élő magyar fiatal fordulhat meg, a nemzeti összetartozás csodálatos, nyílt 

megnyilvánulásai. Közölte, hogy szervezet munkája a nemzetépítéssel, a magyar fiatalok 

támogatásával, a magyar nyelv Kárpát-medencei megerősítésével, valamint az iskolaválasztási 

programmal és az iskolabusz-hálózattal példamutató. Az államtitkár hangsúlyozta, ezekben a 

tevékenységekben a magyar kormány támogatja a szövetséget, és büszkék arra, hogy létrejött 

egy stratégiai partnerség, amelynek keretében sokat tudnak tenni a Kárpát-medencei 

magyarságért. 

 

Potápi Árpád János: Magyarországon 1990 óta politikai stabilitás van 
2024. július 5. – MTI, Magyar Nemzet, Demokrata, hirado.hu,Felvidék.ma 

Európában egyedül Magyarországon nem volt előre hozott választás 1990 óta, emiatt az 

országban politikai stabilitás van - mondta a Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős 

államtitkára pénteken, Sátoraljaújhelyen, a Rákóczi Szabadegyetemen tartott kerekasztal-

beszélgetésen. Potápi Árpád János szerint az elmúlt tizennégy évet tekintve ez a stabilitás 

egyértelmű, hiszen - emelte ki - a Fidesz-KDNP minden választást kétharmados többséggel 

nyert meg. Ennek köszönhetően a határon túli magyar politikai pártokkal és szervezetekkel 

olyan összehangolt nemzetpolitikát, célrendszert tudtak kialakítani és megvalósítani, amelyre 

sem a magyar történelemben, sem bárhol a világon még nem volt példa - tette hozzá. 

Hangsúlyozta, ennek alapja az, hogy a Fidesz-KDNP egységes magyar nemzetben gondolkodik, 

és ezt az egységes magyar nemzetet akarják tovább erősíteni az élet minden területén. Potápi 

Árpád János közölte, kiemelten fontos a politikai intézményrendszer megerősítése is, hiszen 

ha az helyi, megyei, tartományi vagy országos szinten erős, akkor az élet minden területén 

sikereket tudnak elérni. 

 

Hornung Ágnes: a magyarság fennmaradása érdekében a demográfiai helyzetet 

családpolitikai eszközökkel kell kezelni 
2024. július 6. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, vg.hu 

Ha azt szeretnénk, hogy a magyarság fennmaradjon, akkor a demográfiai helyzetet 

családpolitikai eszközökkel kell kezelni - mondta a Kulturális és Innovációs Minisztérium 

(KIM) családokért felelős államtitkára Sártoraljaújhelyen, a Rákóczi Szabadegyetem szombati 

rendezvényén. Hornung Ágnes a Lépéskényszer - Európa demográfiai kihívása című 

kerekasztal-beszélgetésen elmondta, az, hogy az európai trendekhez képest a magyarországi 

születésszám jól áll, az az elmúlt tizennégy év munkájának eredménye. Hozzátette, 2010 előtt 

a teljes termékenységi arányszám csökkenő tendenciát mutatott, hiszen sem anyagi biztonság, 

sem politikai biztonság nem volt az országban. Kiemelte, ezek az alapfeltételek ahhoz, hogy a 
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jövőbe lehessen tekinteni családpolitikai szempontból. Magyarország a migrációt tekintve is 

egyértelmű értékvállalást tett és a kormány a demográfiai helyzetet magyar eszközökkel, 

Magyarországon szeretné kezelni - mondta az államtitkár. 

 

Minden magyar számít: idén is indul a Kőrösi és a Petőfi Program 
2024. július 6. – Szilvay Gergely – Mandiner 

Még július 14-ig lehet jelentkezni a Kőrösi Csoma Sándor és a Petőfi Sándor Programba, 

amelyek keretében a Nemzetpolitikai Államtitkárság a világ magyar közösségeihez küld 

magyar ösztöndíjast, hogy segítse a munkájukat és az anyaországgal való kapcsolatok ápolását. 

A Kőrösi Csoma Sándor Program (KCSP) és a Petőfi Sándor Program (PSP) fontos 

nemzetpolitikai programok. A KCSP 2013-ban, a Petőfi 2015-ben indult. Mindkettőnek az a 

célja, hogy azokat a magyar közösségeket, amelyek meg akarják őrizni vagy erősíteni magyar 

identitásukat, támogatni tudjuk ebben.  „Ezért indítottuk el ezt a két programot: a Kőrösi a 

világ magyarságának szól, a Petőfi pedig a Kárpát-medence szórványmagyarságának segítésére 

irányul” – fogalmazott a Mandinernek Potápi Árpád János államtitkár. Hozzátette: a szórvány 

és a diaszpóra magyarsága nem teljesen ugyanolyan, de az alapvető gondok, problémák, 

sikerek hasonlóak. 

              
Népviselet-generátor appot is bemutattak a székely népviselet napján 
2024. július 5. – MTI, Krónika, szekelyhon.ro 

A székely népviselet napját ünneplik több székelyföldi településen, ahol pénteken teljes 

munkaközösségek öltötték magukra népviseletüket vagy annak egy darabját. Az alkalomból 

Csíkszeredában bemutatták a FolkApp nevű népviselet-generátor alkalmazást. A székely 

népviselet napját hagyományosan az Ezer Székely Leány Napja találkozó előtt egy nappal 

tartják a térségben a Hargita Nemzeti Székely Népi Együttes felhívására, így hangolódva az 

ünnepre. A népviseletbe öltözött egyének és közösségek a róluk készült fotókat közösségi 

oldalukon is megosztják. A néptáncegyüttes Facebook-oldalán közzétett felvételek tanulsága 

szerint pénteken a Hargita megyei önkormányzat, az egyes polgármesteri hivatalok, 

könyvtárak, pékségek, gyógyszertárak munkaközösségei is székely népviseletet öltöttek. Az 

alkalomból Csíkszeredában bemutatták a FolkApp népviselet-generátor alkalmazást. Ennek 

fejlesztésére a Csíkszéki Erdélyi Kárpát-Egyesület (CsEKE) nyert mintegy 31 ezer eurós 

támogatást a LEADER program keretében. 

 

Átvették mandátumukat az RMDSZ aradi tanácsosai, cél az alpolgármesteri szék  
2024. július 5. – Krónika, Nyugati Jelen 

A június 9-i helyhatósági választásokon önkormányzati képviselői helyhez jutott jelöltek a 

napokban vehették át mandátum-igazolásaikat. Az RMDSZ listáján bejutott aradi tanácsosok, 

Horváth Júlia és Veres Attila péntek délben a városházán kapták kézhez a dokumentumokat, 

képviselői esküt azonban csak ősszel tehetnek, miután a jelenlegi képviselőtestületi tagok 

megbízatása lejár. A 23 tagú aradi képviselőtestületben a két kormánypárt, a Szociáldemokrata 
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(PSD) és a Nemzeti Liberális Párt (PNL) 6-6 mandátummal rendelkezik majd, az Egyesült 

Jobboldal Szövetsége (ADU) 5, a szélsőségesen nacionalista Románok Egyesüléséért Szövetség 

(AUR) 4 helyhez jutott, míg az RMDSZ megőrizte eddigi 2 helyét, és 550 szavazaton múlt, hogy 

nem növelte 3-ra a képviselői számát (abban az esetben az AUR-nak is csak 3 lett volna). Veres 

Attila polgármesterjelöltként az RMDSZ-es jelöltlista vezetője is volt; új arc a politikában, az 

üzleti szférából érkezett és várakozáson felül teljesített, a voksok 7 százalékát kapta meg az 

RMDSZ polgármesterjelöltjeként.  

 

Törlesztés: teljessé vált Gábor Áron eresztevényi emlékműve 
2024. július 5. – maszol.ro 

Nagy adósságát rótta le Háromszék népe csütörtök este a Maksa községhez tartozó 

Eresztevényben: több mint száz évvel az avatását követően a kőből készült emlékmű tetejére 

felkerült egy ágyú is, amit eredetileg is megálmodott a tervezője. Akárcsak az emlékmű építése, 

most is politikai és civil összefogás és együttműködés során valósult meg ez, és Gábor Áron 

híres ígéretét – „Lészen ágyú!” – az utókor is magáévá tette. Az esemény díszvendége Vargha 

Tamás, Magyarország honvédelmi minisztériumának miniszterhelyettese, székesfehérvári 

képviselő volt, aki beszédében a múltunk, a történelmünk ápolásának fontosságát 

hangsúlyozta. „A múlt tiszteletének a hiánya az egyénre, de a nemzet egészére nézve is egy 

veszélyes dolog, hiszen ha nincs mire visszatekinteni, ha nem tudunk miből erőt meríteni, 

akkor az egyén is és egész nemzetünk elveszti a fennmaradásához szükséges legfontosabb 

tájékozódási pontot. Ezért múltunkra és hőseinkre emlékeznünk kell, mindig, minden korban 

és időben, és az irányukba meglévő adósságunkat emlékük ébren tartásával és a tisztelet 

lerovásával törleszthetjük. 

 

Együtt győztünk – választási eredményeket értékelt Bihar megyében az RMDSZ 
2024. július 5. – maszol.ro 

„Megérdemeltük ezt a győzelmet”, hangzott el az RMDSZ Bihar megyei szervezetének pénteki 

választmányi ülésén, amikor kiértékelték az önkormányzati és az európai parlamenti 

választások eredményeit. Ugyanakkor már most szóba kerültek a soron következő államfő- és 

parlamenti választások is, amelynek során ugyanúgy a képviselet megtartását, illetve 

megerősítését célozzák meg. A választmányi ülésen Cseke Attila, az RMDSZ Bihar megyei 

szervezetének elnöke köszöntötte a nagyváradi polgármesteri hivatal nagytermében 

összegyűlteket. Felidézte mind a kampányt, mind pedig a választásokat, amelyek során 

nemcsak megőrizték, hanem erősíteni is tudták a magyar képviseletet a megyében. Meglátása 

szerint megérdemelték ezt a győzelmet, de ez az eredmény a Bihar megyei magyarok 

eredménye. „Az elvégzett munkát nem lehet beszéddel kiváltani” – hangsúlyozta ugyanakkor 

Cseke. 
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Elsők között a Csiky Gergely Főgimnázium 
2024. július 5. – Nyugati Jelen 

A nyolcadikosok képességfelmérőjének elsődleges, óvások elbírálása előtti eredményei szerint 

a Csiky Gergely Főgimnázium a negyedik helyen áll a megyében. A bacplus.ro portálon 

megjelent hivatalos – a tanfelügyelőség által is jóváhagyott – statisztika alapján a megye 

egyetlen magyar tannyelvű gimnáziumában a 35 nyolcadik osztályos csikys diák átlagjegye 

7,63. Az oldalon megjelenik még a román – 7,96 és a matematika – 6,46 átlag. A Csiky Gergely 

Főgimnáziumot megelőzi első helyen a Moise Nicoară Főgimnázium (8,51 átlag), második 

helyen az Alexa Popovici Baptista Teológiai Líceum (7,94), harmadik helyen pedig az 

Informatika Líceum (7,69) áll. Az értékőrzés jegyében telt a kalotaszentkirályi alkotótábor, 

leleplezték Kalotaszeg nagyasszonyának mellszobrát  

 

Az értékőrzés jegyében telt a kalotaszentkirályi alkotótábor, leleplezték 

Kalotaszeg nagyasszonyának mellszobrát  
2024. július 6. - Krónika 

Az alkotó ember, amíg teheti, alkot. Szóból, fából, kőből, gyöngyből, cérnából, csuhéból, 

üvegből, s még hosszan sorolhatnánk, hogy mi mindenből teremti a szépet. Alighogy 

kicsengettek, a kalotaszentkirályi Ady Endre Szakiskola tárt karokkal várta vissza diákjait, hogy 

ezt az élményt újra biztosíthassa, hiszen július 1–5. között szervezték meg a XXII. Gyarmathy 

Zsigáné Alkotó- és Helyismereti Tábort, mely régi hagyományra nyúlik vissza. A közel százfős 

gyermekseregbe a helyi 4-8. osztályos diákokon kívül szép számban érkeztek a 

testvériskolákból, így a szilágylompérti Ady Endre Általános Iskola, a parajdi Áprily Lajos 

Általános Iskola, illetve a magyarországi Zsámbok Bajza Lenke Általános Iskola diákjai a 

mieinkkel együtt tapasztalhatták meg a közösség örömét. Sokan már régi ismerősökként 

üdvözölték egymást, de a hét folyamán új barátságok is szövődtek.  

 

Elkezdődött az Ezer Székely Leány Napja  
2024. július 6. – Székelyhon.ro 

Székelyruhában gyűlt össze szép számban szombaton reggel az ezer székely leány és legény, a 

találkozó első állomása a csíkszeredai Szabadság téren zajlott. Reggel kilenc órakor kezdődött 

az idei Ezer Székely Leány Napja, a hagyományokhoz híven a találkozópont és a közös tánc 

Csíkszeredában a Szabadság téren volt. A gyülekező után – ahová sokan szekerekkel és lovakkal 

érkeztek – 9.15-kor az esemény első megnyitóját tartották. A köszöntőt követően 9.45-kor 

indultak az összegyűltek a Csíksomlyói Kegytemplomba az ünnepi szentmisére, ami program 

szerint délelőtt 11 órától délig tart. 12 órakor a Kegytemplomtól indul a felvonulás a nyeregbe.  

 

Felvételi: mi lesz a BBTE kevésbé keresett alapképzéseivel? 
2024. július 6. – maszol.ro 

Múlt héten ismertette a kolozsvári Babeș-Bolyai Tudományegyetem vezetősége a következő 

tanévre meghirdetett helyeit alap-, mesteri és doktori képzésekre. Mintegy százzal emelték a 
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tandíjmentes helyek számát és valamennyivel a tandíjasokét, hangzott el az egyetem 

sajtótájékoztatóján. A BTE-n vannak nagyon népszerű szakok és olyanok, amelyekre már alig 

van érdeklődés. Míg például a Pszichológia szakot évente ezren rohamozzák meg, román és 

magyar végzősök, vannak olyan területek, amelyekre évről évre alig egy-két vagy esetleg 

néhány tucat jelentkező van, mint például a Földrajz vagy a Filozófia szakra. Markó Bálint 

egyetemi docenst, a BBTE magyar tagozatért felelős rektorhelyettesét kérdezték arról, hogy mi 

lesz ezekkel a szakokkal, amelyekre évről évre kevesen jelentkeznek, és mit gondol arról, hogy 

sokan megkérdőjelezik, kell-e ennyi fizetéses hely a népszerű szakoknak, egyáltalán szükség 

van-e ennyi pszichológiát végzettre.  

 

Hétfőn teszik közzé az érettségi eredményeit, kiderül, miként javították a magyar 

diákok román dolgozatait 
2024. július 7. – Krónika, szekelyhon.ro 

Az idei nyári érettségi előzetes eredményeit hétfőn, július 8-án legkésőbb 12 óráig közzéteszik 

a vizsgaközpontokban és az oktatási minisztérium honlapján. a Kolozs megyei magyar diákokat 

hátrányos megkülönböztetés érte az érettségi július elsején tartott román nyelv és irodalom 

vizsgán, mivel nem jelölték meg a dolgozataikat, jelezve, hogy magyar tannyelvű osztályokban 

tanulnak. A magyar végzősök román írásbeli dolgozatainak megjelölése az után vált 

szükségessé, hogy az idei érettségin digitálisan javítják a dolgozatokat, a javítótanárt a rendszer 

választja ki. Így a magyar diákok dolgozatai akár olyan javítótanárhoz is kerülhettek, aki nem 

tanít magyar tagozaton, így nem tudja, hogy a magyar gyerekek nem bírják anyanyelvi szinten 

a román nyelvet, és lepontozhatja dolgozataikat.  

 

Film az elmélkedő, vívódó, megtörhetetlen Márton Áronról  
2024. július 7. – Krónika 

Sajátos rendezői vízión alapuló filmet mutattak be Márton Áronról Csíkszeredában. Poór 

István alkotása a néhai püspök második világháború előtti és utáni tevékenységét, 

bebörtönzését és szabadulását járja körül dokumentarista elemekkel, de fikciót is tartalmazó 

játékfilmként. Még a pótszékek is beteltek Poór István Márton Áron-filmjének csíkszeredai 

premierjén, szombat este a Csíki Moziban. A telt házas vetítést követően közönségtalálkozót 

tartottak a film főszereplőjével, a Márton Áront játszó, csíkszeredai Papp Tiborral, a film 

operatőrével, Palatinus Zsolttal, valamint az alkotás kreatív producerével, P. Soós Katával. Rég 

nem vonzott ennyi embert egy film a Csíki Moziba, mint a Márton Áron püspökről készült 99 

perces alkotás, ami érthető, hiszen hatalmas kultusza van Székelyföldön a néhai püspöknek, 

akinek szentté avatásáért nemcsak imádkozunk templomainkban, hanem a Gyulafehérvári 

Római Katolikus Főegyházmegye megtette a szükséges lépéseket; Kovács Gergely érsekké 

történő kinevezése óta Cristiana Marinelli a szentté avatás posztulátora, Obermájer Ervin 

pedig a viceposztulátora.  
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Albert Sándor: Most nem „világmegváltó“ problémákra kell összpontosítanunk 
2024. július 5. – Ma7.sk 

A Magyar Szövetség, a sikertelen választások után, belátta és elfogadta, hogy új vezetőkre, és 

olyan programra van szükség, amellyel megszólítható, és a szavazó urnák elé csábítható a 

felvidéki magyar választó. Albert Sándor szerint első lépésként meg kell fogalmazni a felvidéki 

magyarság jövőképét, a felvidéki magyarság jövőjének ma elképzelt, reális, hiteles és vonzó 

leírását. Véleménye szerint a kiinduló alapállás csak az lehet, hogy nem szatelit pártot kívánunk 

létrehozni, hanem autonóm, senkitől nem függő, önállóan gondolkodó, és tevékenykedő,  

felvidéki emberek problémáival foglakozó, magyar pártot. 

 

Kétlábú szlovák politika, magyar útkeresés 
2024. július 5. – Kolek Zsolt, Ma7.sk 

A felvidéki magyar politika nem takaríthatja meg a sikertelenséghez vezető okok őszinte 

feltárását, és a siker esélyét kínáló stratégia megalkotását. Bár nyilvánvalóan a huszonnegyedik 

órában vagyunk, az idő most mégsem sürget. Olyan értelemben semmiképpen, hogy nem 

szabad átgondolatlan, hosszabb távon nehezen jóvátehető következményekkel járó döntést 

hozni. Egy biztos, az etnikai politizálást nem lehet, nem szabad feladni. Ahogy az is biztos, hogy 

önsorsrontó belső harcok helyett újra vonzóvá kell tenni a magyar politikát a Felvidéken. Ehhez 

pedig semmitmondás helyett határozott kiállásra, éles észre és jó magyar szívre van szükség. 

 

Történelmi jelentőségű útfelújítás valósult meg a Nagykürtösi járásban 
2024. július 5. – Felvidék.ma 

Történelmi jelentőségű útfelújítást valósítottak meg a Nagykürtösi járásban. A 17,5 milliós 

összköltségből összesen 31 kilométernyi útszakaszt újítottak fel. Az ünnepélyes átadásra a hét 

közepén került sor Alsósztregován. Mint Czirpusz Zoltán, a Magyar Szövetség megyei 

képviselője közösségi oldalán kifejtette: „Átadtuk a megye által felújított 31 kilométeres megyei 

útszakaszt. Ez a megye területén található leghosszabban felújított útszakasz.” A felújított 

úthálózatot nem csupán a helyiek használják majd ki, hanem azon turisták is, akik ellátogatnak 

Alsósztregovára. A nagykürtösi járásbeli településen található a Szlovák Nemzeti Múzeum – A 

Szlovákiai Magyar Kultúra Múzeuma által fenntartott Madách-kúria. 

 

Minőségi iskola, a jövő záloga 
2024. július 5. – Ma7.sk 

A legutóbbi PISA-felmérések eredményei azt mutatják, hogy a szlovákiai diákok a kreatív 

gondolkodás területén jócskán az európai átlag alatt teljesítenek. Ezen próbál meg változtatni 

a kurrikuláris reform, amely új oktatási módszerekkel, élményszerű oktatással, a pedagógus 

személyiségének kibontakoztatásával kívánja elérni, hogy hatékonyabbá váljon a tanulás. 

Három magyar iskola vett részt a pilot-programban, de jövőre már 39 oktatási intézmény 

kapcsolódik be az oktatási reformba. A csallóközaranyosi Kóczán Mór Alapiskola az egyike 

annak a három magyar oktatási intézménynek, amely a 2023/2024-es tanévben az elsők között 

kapcsolódott be az oktatási reformba. Várady Kornélia igazgató örömmel nyugtázza, hogy a 
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kiselsősök egy olyan éven vannak túl, ahol nagyon sok tudást szívtak magukba, ráadásul 

nyitottabb légkörben dolgoztak. 

 

Az Árpád hídi ámokfutás szlovákiai áldozata 
2024. július 5. – Új Szó, Ma7.sk 

Tragikus autóbalesetben 32 évesen életét vesztette Szeleczki Mónika kéméndi mesemondó. Ő 

volt a szerda éjjeli budapesti ámokfutó egyik áldozata. Egy férfi lopott taxival hajtott fel az 

Áprád hídra menetiránnyal szemben, ahol frontálisan ütközött egy szabályosan közlekedő 

gépkocsival. A Rákóczi Szövetség Facebook-oldalán közölte, hogy mindkét ártatlan áldozat, 

Bajkó Ervin és Szeleczki Mónika is a szövetség rendezvényszervező munkatársa volt. Szeleczki 

Mónika mesemondó versenyeken tűnt fel, majd egyetemi évei alatt a felnőtt hallgatóság 

körében is sikereket aratott különböző rendezvényeken, pajzán népmesékből összeállított 

műsoraival, nemcsak idehaza, hanem Magyarországon is. 

 

A népmesemondás ifjú őrzője: Gálik Noémi 
2024. július 5. – Ma7.sk 

Ebben az évben immár 14. alkalommal rendezte meg a Csemadok Országos Tanácsának a 

megbízásából a Szlovákiai Magyar Művelődési Intézet az Ipolyi Arnold Országos Szlovákiai 

Magyar Népmesemondó Versenyt. A verseny országos döntőjében a hagyományos 

mesemondás hiteles közvetítéséért különdíjakat osztott ki a szakmai zsűri. Az egyik díjazott, a 

Gímesről származó Gálik Noémi a Ma7 médiacsalád különdíját is megkapta. A gímesi 

alapiskolából éppen elballagó Noémi nem csupán a mesemondást tartja fontosnak, igyekszik 

hagyományainkat a legszélesebb körben álpolni. 

 

Virágos Vágfarkasd – úttörő falu 
2024. július 5. – Ma7.sk 

Különleges, Szlovákiában úttörőnek számító kezdeményezés részese lett a mátyusföldi 

Vágfarkasd. A falu tavaly elnyerte a Virágos Magyarország környezetszépítő versenyen az év 

határon túli ötezer fő alatti települése fődíjat. Idén már önállóan indul az európai 

környezetszépítő versenyen. Időközben a verseny túllépett az első évek pusztán a virágokra 

szorítkozó szempontjain. A tét a fenntartható fejlődés, a természetes táj megőrzése, a racionális 

vízgazdálkodás, a korszerű hulladékfeldolgozás, az épített és természeti örökség megőrzése, 

gyarapítása, de legfőképp olyan kulturált, virágokkal, zöld növényekkel díszített tiszta 

környezet megteremtése, amely a települést az eljövendő generációk számára is széppé és 

élhetővé teszi. 

 

4589 személy veszítette el eddig a szlovák állampolgárságát 
2024. július 6. – Bumm.sk, Felvidék.ma 

4589 személy veszítette el szlovák állampolgárságát a 2010-ben elfogadott állampolgárságról 

szóló törvény életbe lépésétől július 3-ig. A belügyminisztérium statisztikái alapján Szlovákia 

polgárai közül a cseh állampolgárságuk miatt veszítették el eddig legtöbben, konkrétan 1040-
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en a szlovák útlevelüket. A további sorrend a következő: a német állampolgárságot 1030-an, az 

osztrákot 705-an, a britet 480-an, az amerikait pedig 267-en vették fel. A magyar 

állampolgárságot választók és így a szlováktól megfosztottak száma 174. A szlovák kormány a 

magyar Országgyűlésnek a határon túli magyarok könnyített honosításról 2010 májusában 

meghozott jogszabályára reagált a szlovák állampolgársági törvény módosításával.  

 

„Értsék a világot, de a szívükkel érezzék, hova tartoznak” - nagyinterjú Szalai 

Zoltánnal 
2024. július 7. – Ma7.sk 

“Nagyon büszkék vagyunk rá, amilyen szeretettel fogadtak minket Dunaszerdahelyen. A helyi 

kollégák, így Pomichal Krisztián igazgató munkáját dicséri, hogy a magyarlakta régiókban 

minden nagyobb városban, Pozsonytól Királyhelmecig voltak már rendezvényeink.”- mondta 

Szalai Zoltán, a Mathias Corvinus Collegium főigazgatója, a Mandiner lapigazgatója és 

főszerkesztője, majd hozzátette – “Az MCC aktív jelenlétén keresztül mi magyarok részt 

veszünk Európa fővárosának élénk közéleti vitáiban, és a magyar érdekek mentén alakítjuk 

azokat.” Úgy gondolja fontos, hogy amellett, hogy a szülőföldjén, például Dunaszerdahelyen 

válaszokat tudjon adni a helyi problémákra, hasonló magabiztossággal tudjon érvelni 

külföldön, mint hazai környezetben, miközben a szívével mindig érezze, hova tartozik. 

 

Tisztelet Szent László királynak 
2024. július 7. – Ma7.sk 

Idén kicsit rendhagyó módon előadással, fotókiállítással, szentmisével és egy koncerttel 

tisztelegtek Pozsonyban Szent László királyunk emléke előtt a Csemadok Országos Tanácsa, 

Pozsonyi Városi és Szenci Területi Választmánya szervezésében. “Fontosnak tartom, hogy itt, 

Pozsonyban, ebben az egykori koronázóvárosban is megemlékezzünk a magyar szentekről és 

királyokról. Nemcsak azokról, akik itt voltak megkoronázva, hanem azokról is, akikhez a szent 

korona valamilyen formában kapcsolódik, ezek egyike Szent László” – fogalmazott Molnár 

Tamás atya a szentmise után. Hozzátette, Pozsonyban van egy Szent László-templom is, de van 

egy Szent László-kápolna is a Prímáspalotában, s ha az őseink fontosnak tartották ebben a 

városban szent királyunk tiszteletét, akkor mi, ma itt élő magyarok se feledkezzünk el az 

elődeinkről. 

 

Kik képviselhetnek minket a Nemzeti Vágtán? Megvannak a Felvidéki Vágta 

győztesei 
2024. július 7. – Ma7.sk, Felvidék.ma, Új Szó 

A Nemzeti Vágta Dunaszerdahelyi Előfutamát idén már nyolcadik alkalommal rendezték meg, 

amelynek helyszíne újra a sikabonyi reptér volt. Zenei, színházi és történelmi produkciók is 

gazdagították a Felvidéki Vágta amúgy is gazdag, ingyenesen látogatható programját. Ebben 

az évben lovast indított, és küzdött a Nemzeti Vágtára való kijutásért többek közt Somorja, 

Tallós, Nyékvárkony, Nyárasd, Feketenyék, Királyrév és Sókszelőce lovasa. Újoncként 
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mutatkozott be a rendezvényen Nagyabony, Nagyszarva és Patonyrét lovasa. Dunaszerdahely 

mindhárom kategóriában indított lovast. Bóna Erzsébet, a vágta főszervezője elégedett a 

részvétellel. A Nemzeti Vágtára Kohút Linda, Bogár Sofia és Múcska Gergely jutott tovább.  

                       
Belgrádban is megünneplik Magyarország uniós elnökségét 
2024. július 5. – PannonRTV 

Fogadást szervez Magyarország belgrádi nagykövetsége az ország soros uniós elnökségének 

megkezdése alkalmából. Az ünnepségen az ország vezető politikusai és közéleti személyiségei 

vesznek részt, többek között jelen lesz Aleksandar Vučić köztársasági elnök, valamint dr. 

Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke. Magyarország július elsejétől fél éven át 

tölti be a tisztséget. Orbán Viktor magyar miniszterelnök korábban arról beszélt, hogy a magyar 

elnökség legfőbb prioritásai között az európai versenyképesség növelése, az illegális migráció 

megállítása, valamint a béke megőrzése szerepel. Magyarország legutóbb 13 évvel ezelőtt, 2011. 

január 1-jétől töltötte be a tagállamok között rotációs elven változó tisztet.  

 

Segítség a falusi házak vásárlásánál 
2024. július 5. – PannonRTV 

Az elmúlt négy év alatt 3015 falusi ház vásárlását támogatta a vidékfejlesztési minisztérium. A 

Prosperitáti Alapítvány házvásárlási pályázatain eddig 1262 sikeres pályázat nyert támogatást. 

Tízezer eurós támogatást biztosítana a falun élő fiataloknak a szerbiai vidékfejlesztési 

minisztérium, hogy saját vállalkozást indíthassanak. Emellett az elvándorlás és a falvak 

elnéptelenedése ellen is küzdenek. Az elmúlt négy év alatt 3015 falusi ház vásárlását támogatta 

a tárca. Ezzel 12 ezer személy számára teremtett otthont a szerb állam - jelentette ki Milan 

Krkobabić vidékfejlesztési miniszter. Vajdaságban a VMSZ közbenjárására és a magyar 

kormány támogatásának a köszönhetően, a Prosperitati Alapítvány házvásárlási pályázatán is 

lehetőség volt falusi házak vásárlására. A legutóbbi kiírásukon 152 pályázat zárult sikeresen, 

összesen pedig 1262. 

 

Közös érdek a dolgozók elégedettsége 
2024. július 5. – Magyarszo.rs 

A kölcsönös tisztelet és megbecsülés, az együttműködő készség és a foglalkoztatottak 

helyzetének javítására irányuló törekvés határozta meg mindvégig a Magyar Szó Lapkiadó Kft.-

ben lezajlott, negyedszer aláírt kollektív szerződést megelőző tárgyalásokat a vállalat 

vezetősége és a dolgozókat tömörítő két szakszervezet vezetősége között – hangzott el pénteken 

délelőtt, amikor a tárgyalások lezárását követően ünnepélyesen aláírták a munkások jogait és 

kötelezettségeit egy dokumentumban összefoglaló alapszerződést. Erdődi Edvina igazgató 

kiemelte, új mérföldkőnek tartja az elért eredményeket, azt, hogy immár negyedik alkalommal 

sikerült megvalósítani a megállapodást a szakszervezetekkel. Mint mondta, van tapasztalata 

ezeket a megbeszéléseket illetően, hiszen korábban is minden egyes esetben részese volt 
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ezeknek a folyamatoknak. Abbéli véleményének adott hangot, hogy a mostani tárgyalásokat 

követően mindenki elégedett lehet, hiszen a vállalat vezetősége a szakszervezetek szinte 

minden javaslatát elfogadta, tudva azt, hogy a közös célt és a munka minőségének a javítását 

eredményezi az, ha a foglalkoztatottak igényeinek megfelelő körülményeket teremt egy vállalat 

 

Aratóverseny volt Muzslyán 
2024. július 7. – Vajma.info 

A muzslyai határban szombaton 41. alkalommal gyűltek össze a Vajdaság minden tájáról 

érkező aratócsapatok, hogy bemutassák eleink hogyan takarították be a kenyérgabonát. A 

rendezvény, lévén, hogy a Napsugaras-tó partjához közel zajlik, ezúttal is a legfiatalabbak 

részére szervezett horgászversennyel kezdődött kora reggel. Az aratóverseny kezdetén Kalapis 

Sztoján atya, muzslyai plébános megszentelte a búzaföldet, és megáldotta a versenyzőket, 

jelenlevőket. A csapatok elsőként az aratók reggelijét mutatták be, mint az egyik versenyző, 

Dobó Ibolya elmondta, igyekszik minden évben mindazt elkészíteni, amit a régi öregek vittek 

egykoron aratáskor a földekre. - A hagyományos reggelit sikerült elhozni most is. Úgy 

gondoltam, bemutatom, hogy az aratók valamikor egész héten át mit ettek, mert szerintem 

ennyi mindent nem lehetett minden nap kivinni a rengeteg munka mellett, amit különben is a 

háziasszonyoknak még el kellett készíteni. 

 

Egész napos szórakozás a Királyhalmi Burgonyafesztiválon 
2024. július 7. – PannonRTV 

A szervező a királyhalmi Homokszem Civil Szervezet volt, a támogató pedig Szabadka Város 

Önkormányzata. Kezdetét vette a negyedik Királyhalmi Burgonyafesztivál. A felnőtteknek az 

evés, ivás, mulatozás volt az elsődleges, miközben a gyerekek hagyományőrző programokon és 

kézműves foglalkozáson vehettek részt. A burgonyatermelők részére szakmai előadásokat is 

tartottak. A nap folyamán kultúrműsor, szakmai előadások is lesznek, valamint kakaspaprikás 

főzőverseny, amire az előkészületek már nagy ütemben zajlanak. Úgyhogy minden feltétel 

adott Királyhalmon a jó szórakozásra és a közösség összekovácsolására. Számos izgalmas 

program várta az érdeklődőket az egész napos Burgonyafesztiválon Királyhalmon. Az esemény 

tartalmas kultúrműsorral kezdődött, ahol néptáncos csoportok fellépését láthatta a közönség a 

Duhaj zenekar kíséretében. 

  

Kalóztanya Bácskossuthfalván 
2024. július 7. – Magyarszo.rs 

Vidám sátortáborrá változott Bácskolssuthfalva általános iskolájának az udvara vasárnap 

délután, hiszen, miután a résztvevők befutottak, és regisztráltak, megkezdődtek az Ady Endre 

Művelődési Központ és a Szabadidő-szervezők Egyesülete Nyári Táborai. Az ügyességi és 

készségfejlesztő Játéktábort idén 24., a MIT-tábort 31., illetve a Kamasztábort jubileumi 20. 

éve hívták életre. Valamennyi korosztály számára tematikus foglalkozások is zajlanak, az idei 

keretmesét a kalózok világa szolgáltatja. Ezúttal több, mint 270 gyermek jelezte részvételi 

szándékát, első sorban Vajdaságból, de többen érkeztek a határon túlról, olyanok, akiknek a 
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szülei vidékünkről származnak, de külföldön élnek. Emellett helyi kötődéssel nem rendelkező 

magyarországi táborozók és szervezők is jelentkeztek a Nyári Táborokba. 

                       
Panyi Miklós: a kárpátaljai magyarság erős és bízik a jövőben 
2024. július 5. – Kárpátalja.ma 

A kárpátaljai magyarság jelenlegi helyzetéről is beszélt Panyi Miklós, a Miniszterelnökség 

parlamenti és stratégiai államtitkára a július 4-én Sátoraljaújhelyen elstartolt Rákóczi 

Szabadegyetemen. Az államtitkár felidézte a múlt heti diplomaátadóünnepséget 

Beregszászban, amikor a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolán több mint 170 BA-

BSc-s végzős vehette át okleveleiket. „Fantasztikus volt látni, hogy a sok nehézség, a két és fél 

éve tartó háború ellenére a közösség erős és bízik a jövőben, és ennek volt egy nagyon erős 

megnyilvánulása a főiskolai diplomaátadó” – foglalta össze. Nyomatékosította, hogy a magyar 

kormány a kárpátaljai magyarság mellett áll, és a támogatás a jövőben is meg fog maradni. 

Köszönetet mondott a Rákóczi Szövetségnek, hogy teret biztosít és támogatja a kárpátaljai 

programok megvalósítását. Elmondta, hogy Kárpátalján jelenleg nehéz közösségi eseményeket 

szervezni, ezért is érték, hogy a határ közelében van lehetőségük találkozni. 

 

„Orbán Viktor ismét bátran cselekedett” 
2024. július 5. – Magyar Nemzet 

„Újra kellene gondolni a magyar–ukrán szerződést. A kisebbségekkel kapcsolatos kérdéseket 

újra lehetne tárgyalni, és egy újabb, kétoldalú megállapodást kellene kötni, amelyben 

szerepelnek a kárpátaljai magyarok jogai is” – mondta lapunknak Brenzovics László a 

miniszterelnök kijevi látogatása kapcsán. A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség elnöke 

szerint a legfontosabb a béke. „Bátor cselekedetnek tartom Orbán Viktortól, hogy Kijevbe 

látogatott, s a legfontosabb kérdés, a béke kérdése mellett újra kiállt a kárpátaljai magyarság 

jogai mellett” – mondta. Mint ismert, az Európai Tanács soros elnökségét betöltő 

Magyarország miniszterelnöke kedd reggel előzetes sajtóbejelentés nélkül Kijevbe érkezett, 

hogy Volodimir Zelenszkij ukrán elnökkel egyeztessen a háború és béke kérdéséről, valamint a 

kétoldalú kapcsolatok rendezéséről. Sajtóinformációk szerint a bilaterális kapcsolatok 

esetében a kárpátaljai magyar kisebbség jogainak a helyreállítása nagy hangsúlyt kapott a 

tárgyalás során. 

 

Pál Norbert: Magyarország 1,3 millió ukrajnai menekültet fogadott eddig 
2024. július 6. – Kárpátalja.ma  

Az orosz–ukrán háború kitörése óta Magyarország 1,3 millió, magát ukrajnai menekültnek 

valló embert fogadott – mondta Pál Norbert az orosz–ukrán háború elől Magyarországra 

menekülő személyekért felelős kormánybiztos szombaton, Sátoraljaújhelyen. A kormánybiztos 

a Rákóczi Szabadegyetem Szétszakított Európa – Háború vagy béke? című kerekasztal-

beszélgetésén számolt be az ukrajnai menekültügyről. Elmondása szerint ebből mindössze 45 
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ezren kértek státuszt, de ettől jóval több menekült van, illetve 650 ezer ukrajnai igényelte az 

állam segítségét valamilyen formában. Pál Norbert hangsúlyozta, hogy az ukrajnai menekültek 

között sok édesanya és gyermek van. A menekültügy kapcsán elmondta, hogy Magyarország 

történelme legnagyobb segítségnyújtását hajtja végre. Az ukrán–magyar határszakaszon 

segítségpontokon várják, ahol akár azonnali tranzitszállást, vagy hosszabb távú elszállásolást 

biztosítanak, ezen felül hozzáférést kapnak az egészségügyi ellátáshoz, valamint oktatáshoz is. 

 

Pro Meritis Interfacultatis Díjat kapott a Rákóczi-főiskola 
2024. július 5. – Kárpátalja.ma  

A Debreceni Egyetem (DE) Gazdaságtudományi Karának diplomaosztó ünnepségén nemcsak 

az oklevelek és különböző díjak kiosztására került sor, hanem rangos kitüntetések átadására is. 

A DE Gazdaságtudományi Karának Tanácsa Pro Meritis Interfacultatis Díjjal tüntette ki a II. 

Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskolát, amelyet Csernicskó István, az intézmény rektora 

vett át. Az elismerés a két intézmény közötti kiváló együttműködést, valamint a közös 

tudományos és oktatási eredményeket méltatja. Az ünnepségen több mint hétszáz hallgató 

kapott diplomát. 

 

Nő a felháborodás a „csúszó” ütemtervek miatt 
2024. július 7. – KISZo.net 

Kárpátalján május 14-e óta van ismét áramkorlátozás, az áramszünetekre vonatkozó szigorú 

ütemrendeket vezettek be. Ami az ukrajnai megyékben előforduló áramkimaradásokat illeti, 

minden régióban külön meghatározott villamosenergia-fogyasztási határértékek vannak 

hatályban, amelyeket az Ukrenergo vállalat határoz meg. A lakosság a megyei áramszolgáltató 

hivatalos weboldalán ismerkedhet meg az áramkimaradások menetrendjével. A gond az, hogy 

egyre gyakrabban nem tartják be ezen ütemterveket a szolgáltatók. A Facebookon egyre többen 

fogalmazzák meg elégedetlenségüket a Kárpátalján órákig tartó áramszünetekkel 

kapcsolatban. Sok településen a lakosság szerint rekordhosszúak az áramszünetek. Nem ritkán 

napi 12-17 órát kell áram nélkül tölteniük. 

 

Magyarország jelentős mennyiségű áramimporttal segíti Ukrajnát 
2024. július 5. – Kárpátalja.ma  

Az elmúlt napokban történelmi csúcsra ugrott Magyarország nettó áramexportja Ukrajna felé 

az orosz támadások miatt. A portfolio.hu közleménye szerint az ukrán energiatermelés jelentős 

részét importból kénytelen fedezni az ország, mivel a nyári melegben megemelkedett a 

villamosenergia iránti igény is. Emiatt júniusban az Ukrajnával szomszédos országok áramot 

exportáltak keleti szomszédjukba, s közülük is Magyarország exportja emelkedik ki. Azonban 

még a felpörgetett uniós áramimport sem elég ahhoz, el lehessen kerülni a naponta több órás 

áramszüneteket, amelyet országszerte tapasztalnak az emberek. Magyarország jelentős 

segítségnyújtása azért lehetséges, mert az összekapcsolt európai árampiac részesei, és mindez 

hasznára válik a magyarországi naperőmű tulajdonosok egy kis részének is, akik a 

nagykereskedelmi piacon értékesítik a villamos energiát. 
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Szögesdrótkerítést telepít a határőrség a Tisza mentén a mozgósítást kerülők 

menekülésének megakadályozására 
2024. július 7. – Karpat.in.ua 

Kárpátalján a Tisza-parton az ukrán–román határnál új szögesdrótakadályok jelentek meg a 

mozgósítást kerülők menekülésének a megakadályozására, ami koncentrációs tábor építésére 

emlékeztet, és felháborodást vált ki a társadalomban – közölte vasárnap az Ekonomicsni 

Novini hírportál a közösségi médiára hivatkozva. A kiadvány szerint a Tisza-parti „erődítésről” 

készült videó július 7-én jelent meg a közösségi oldalakon. A Tisza melletti úton közlekedő 

autóból készült felvételen az látható, hogy a folyóparton több soros szögesdrótakadály van 

felállítva az út mentén. Ukrajnában a hadiállapot idején különleges rendszert (valójában 

tilalmat – a szerk.) vezettek be a határ menti területek látogatására. De ez nem akadályozza 

meg azokat, akik az életüket kockáztatva a Tiszán átúszva akarnak a mozgósítás elől 

Romániába menekülni. Valószínűleg ezért kezdték el 2024 áprilisában szögesdrót és egyéb 

akadályok telepítését a Tisza mentén a menekülés megakadályozása céljából.  
 

Lezárult a XXIII. Természetvédelmi és Természetismereti Tábor 
2024. július 7. – Kárpátalja.ma  

Idén 2024. július 1-5. között rendezték meg a Kárpátaljai Magyar Pedagógusszövetség 

Természetvédelmi és Természetismereti táborát. A program a Nagydobronyi Vadvédelmi 

Rezervárum területén, a főiskola erdei iskolájában zajlott. A táborozók hétfő délelőtt érkeztek 

a helyszínre, összesen harmincnégyen. Ezt követően csoportokra osztották őket, így a 

továbbiakban ezek a csapatok vetélkedtek egymással. Az első napon a gyerekek megkapták heti 

feladatukat. Ezek a következőkből álltak: egy makett készítése a helyszínről az erdőben talált 

alapanyagok felhasználásával és terepnapló vezetése a hétről. Délután folyamán íjászkodásra 

és egyéb sportolásra volt lehetőség. 

 

A kárpátaljai festőiskola kezdete: Ijjász Gyula alkotásait bemutató tárlat nyílt 

Ungváron 
2024. július 7. – Karpat.in.ua 

Híres és bizonyos mértékben mégis ismeretlen ungvári, aki a tengerentúlon képviselte 

vidékünk művészetét. A kárpátaljai festőiskola első nemzedéke egyik képviselője, Ijjász Gyula 

életrajza és alkotói pályája csodálatra méltó. Münchenben tanult Hollósy Simon magán 

művészeti iskolájában, háromszor látogatott el az USA-ba, a The New York Times 

illusztrátoraként dolgozott, Párizsban tovább tökéletesítette tudását, bejárta Európát, ismert 

festőművész volt Magyarországon, de mindig visszatért szülővárosába, Ungvárra. A művész 

születésének 150. évfordulója alkalmából rendeztek tárlatot a Kárpátaljai Megyei Helytörténeti 

Múzeumban a művész alkotásaiból és azok reprodukcióiból. Ez utóbbiakat a művész 

Magyarországon élő unokái biztosították – mondta a kiállítás szerzője, Ruszin Valéria A 
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https://life.karpat.in.ua/?p=207342&lang=hu
https://life.karpat.in.ua/?p=207342&lang=hu
https://karpatalja.ma/karpatalja/oktatas/lezarult-a-xxiii-termeszetvedelmi-es-termeszetismereti-tabor/
https://life.karpat.in.ua/?p=207326&lang=hu
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művész 20 magyarországi, unokáinál lévő festményeinek reprodukciója Magyarország Ungvári 

Főkonzulátusának támogatásával készült. 

 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2024. július 5. – Kossuth Rádió 

 

2024 az Együttműködő nemzet éve a nemzetpolitikában. Ennek jegyében hirdette meg a 

Nemzetpolitikai Államtitkárság a külhoni magyar szervezeteknek szóló Együttműködő Nemzet 

Program pályázatot 2024 márciusában. A pályázat célja a Magyarország határain kívül élő 

magyarság szülőföldjén való boldogulásának, Magyarországgal való kapcsolatai fejlesztésének 

előmozdítása, valamint magyar nemzeti azonosságtudatának megerősítése. A részletekről 

Lánczi Ágnes kérdezte Potápi Árpád János nemzetpolitikáért felelős államtitkárt. 

 

A szakmai eredmények bemutatása, együttműködés, tapasztalatcsere, az eredményes munka 

díjazása és szakmai kvízjáték is szerepel a hétvégén zajló VIII. Kórháznapok programjában, 

Csíkszeredában. Az esemény egyik fővédnöke, Kovács Gergely gyulafehérvári érsek, szombaton 

szentmisét mutat be az egészségügyben dolgozók, a betegek és családtagjaik számára. Oláh-

Gál Elvira összeállítása a Sapientia Egyetemen tartott megnyitón készült.  

 

A június 9-ei helyhatósági választásokon önkormányzati képviselői helyhez jutott jelöltek már 

átvehetik mandátum-igazolásaikat. Az RMDSZ két leendő aradi tanácsosa, Horváth Júlia és 

Veres Attila péntek délben, az aradi városházán kapta meg a dokumentumokat. Képviselői 

esküt azonban csak ősszel tehetnek akkor, miután lejár a jelenlegi képviselőtestületi tagok 

megbízatása. Pataky Lehel Zsolt összeállítása. 

 

A Felső-marosmenti Marosvécs leginkább a Kemény család várkastélyáról ismert. A település 

életében az egyik legfontosabb közösségi esemény a falunappal egybekötött, nagy múltú 

cseresznyevásár, amely többnapos kulturális rendezvénnyé nőtte ki magát - nyilatkozta Ördög 

Ferenc, a község polgármestere, Erdei Edit-Zsuzsánna interjújában. 

 

A budapesti Erdélyi Gyülekezet minden évben fogad konfirmandusokat a Kárpát-medence 

református gyülekezeteiből. Idén Erdélyből, Fehér megyéből érkezett több gyerek is, akiknek 

az is nagyon fontos, hogy e néhány napban folyamatosan magyarul beszélhetnek. Veres Emese-

Gyöngyvér interjúja. 

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/
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Van, ahol nyári iskolának, van, ahol nyári napközinek mondják azokat a foglalkozásokat, 

amelyeket egyházak, iskolák, civil szervezetek szerveznek a szünidős gyerekeknek. A 

Délvidéken nagy hagyománya van a nyári oratóriumnak, amely egy keresztény ajánlat, hiszen 

a programban a játék, és a szórakozás mellett az imádság, a különféle lelki programok és a 

szentmise is fontos szerepet kap. Az idei oratórium már javában tart Muzslyán, a plébánián és 

az Emmausz fiúkollégiumban. 70 gyerek és 12 animátor vesz részt a különféle foglalkozásokon, 

közös játékokban. Kónya-Kovács Otília hangfelvétele. 

 

Kárpát-medence 
2024. július 7. – M1 

 

Kárpátaljai néptánctábor az anyaországban 

 

Kárpátalján pár évvel ezelőtt még megszokott volt, hogyha jött a nyár, akkor minden a 

tiszapéterfalvi népzenei-, néptánc és kézműves táborról szólt. A Pál család a kilencvenes 

években indította útjára ezt a nyári oktatást, melyre Kárpátalja minden szegletéből érkeztek a 

népi kultúra iránt érdeklődő gyerekek és felnőttek egyaránt. Az orosz-ukrán háború kitörését 

követően a tábort a Rákóczi szövetség sátoraljaújhelyi központja fogadta be, ahol biztonságban 

és nyugalomban tanulhatnak a résztvevők. 

 

Helytörténeti vetélkedő segíti a pelsőci diákok településükhöz való kötődését    

 

Rozsnyótól délre a Sajó völgyében, a Csetneki-patak torkolatánál és a Csetneki-völgy 

elágazásánál fekszik Pelsőc. A település egykor Gömör vármegye székhelye, majd később 

Rimaszombattal együtt az egyesített Gömör-Kishont vármegye székhelye volt. Református 

temploma a 13. században kora gótikus stílusban épült, ahol megtalálható a Bebek-család 15. 

századi temetőkápolnája is. 1938-ban a magyar műemlékvédelmi hivatal által végzett felújítás 

során Szent Istvánt és Szent Lászlót ábrázoló freskók kerültek elő a déli homlokzat 

vakolatrétege alól, valamint egy másik szent alakja a presbitérium délkeleti részében. A 

községben működik magyartanítási nyelvű alapiskola és óvoda, amely közel egy évtizede a 

település szülöttének, Dénes Györgynek a nevét viseli. 

 

Huszártoborzó Sepsiszéken 

 

Nem mindennapi, szívet dobogtató látvány, ahogyan a szilaj lovas huszárok vonulnak fel egy-

egy település főutcáján. Így volt ez a háromszéki Mikóújfaluban is, ahonnan fúvószenekar és 

székely népviseletbe öltözött fiatalok kíséretével indult a lovas menet az Olt-völgyi falvakba, 

hogy a tizedik Háromszéki Huszártoborzón az arra érdemes fiatalokat besorozzák. 
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Tornyosi hagyományápolók 

 

A délvidéki Tornyos határában, mintegy 20 hektáron gazdálkodik Tóth Ugyonka Frigyes, aki 

egyedül vezeti a családi gazdaságot, ami olykor nem könnyű feladat. Az a nehezebb, amikor az 

ember hozza be a nagy kínkeservesen learatott termést és akkor jön az átvevő, hogy ez nem 

tetszik, az nem tetszik. Vagy fizetnek, vagy nem. De ez nem a szép oldala. A mezőgazdaságnak 

az a szép oldala, amikor az ember kimegy, szántogat, röpködnek a madarak, elvan egész nap. 


